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گزارش »جوان« از پشت صحنه برنامه تخصصي نقد موسيقي در راديو ايران

 حق بچه هاي ما
 شنيدن آهنگ هاي سخيف نيست

ستاره منتقدان براي »خورشيد« مجيدي

يك نئورئاليسم بي تكلف قرن بيست و يكمي

همزمان با سالروز قيام 17شهريور

فيلم كوتاه »برادر« منتشر شد
به گزارش »جوان« به نقل 
از روابط عمومي باش�گاه 
فيلم س�وره، فيل�م كوتاه 
برادر همزمان با س�الروز 
قي�ام 17ش�هريور ب�راي 
نخس�تين بار منتشر شد. 
اين اثر را ك��ه از محصولات 
كوتاه باشگاه فیلم سوره است 
مهديه محمدي كارگرداني 
كرده و تهیه كنندگي آن هم بر عهده محدث��ه پیرهادي بوده 
اس��ت. »برادر« مضموني مرتبط با حوادث مربوط به پیروزي 
انقلاب اسلامي و درگیري مردم با نیروهاي رژيم شاهنشاهي 
دارد. اين نماهنگ محصول سال 97 است و بر اساس فیلمنامه اي 
از ياسین پورعزيزي جلوي دوربین رفته است. »برادر« نخستین 
فیلم كوتاهي است كه مهديه محمدي جلوي دوربین برده و در 

گروه هنري كات تولید شده است.

فيلم »خورش�يد« مجيد مجيدي در ونيز با نظر مثبت 
منتق�دان روبه رو ش�د و يك�ي از منتقدان با س�ابقه و 
مش�هور از اي�ن فيل�م به عن�وان ي�ك نئورئاليس�م 
بي تكل�ف ق�رن بيس�ت و يكم�ي ي�اد ك�رده اس�ت. 
روابط عمومي فیلم »خورشید« در گزارشی از بازتاب هاي 
رسانه اي رونمايي فیلم مجیدی در جشنواره ونیز از قول 
پیتر دي ب��روگ منتقد س��ینمايي در ورايتي نوش��ت: 
»تماشاي فیلم مجید مجیدي مرا به ياد يكي از مهم ترين 
فیلم هاي قرن21درباره كودكان به نام »پروژه فلوريدا« 
انداخت. مجیدي خودش خالق يكي از بهترين فیلم هاي 
قرن بیستم درباره كودكان اس��ت. »بچه هاي آسمان« 
كه در س��ادگي محض بي رقیب اس��ت و در عین حال 
داستانش چنان تماشاگر را درگیر مي كند كه نمي تواند 
نگاه از صحنه بردارد. در »خورش��ید« با فیلمنامه اي به 
مراتب پیچیده تر طرف هس��تیم.« اين منتقد در ادامه 
به اس��تفاده مجیدي از كودكان كار براي نقش آفريني 
در فیلم اشاره مي كند و مي نويس��د: »اگر يكي از نیات 
مجی��دي در فیلم »خورش��ید« ي��ادآوري اين موضوع 
باش��د كه تمام كودكان برابرند و لايق آموزش و تشويق 
هس��تند، انتخاب اين گروه نوجوان براي بازي در فیلم 

بهترين دلیل است.«
لي مارشال منتقد اسكرين ديلي هم نوشته است: »مجیدي 
فیلم همدلانه ديگري درباره كودكان تهیدست ساخته است 
كه نئورئالیسم بي تكلف قرن بیس��ت ويكمي آن در دوران 

غريب كنوني به شكل غريبي طراوت بخش است.«
او در عی��ن حال كه ب��ه فیلمبرداري گرم و موس��یقي 
اركس��ترال باش��كوه فیلم اش��اره مي كند از جسارت 
مجیدي در پرداختن به موضوعات اجتماعي مي نويسد: 
»مجیدي هراس��ي از پرداختن به مشكلات اجتماعي 
مانند كودكان كار، مصائ��ب مهاجران و... ندارد.« دبورا 
يانگ منتقد هالیوود ريپورتر درباره اين اثر س��ینمايي 
گفت: مجید مجیدي كارگ��ردان ايراني، از نظر بصري 
خیره كننده ترين و هیجان انگیزترين فیلم س��ینمايي 
جهان درباره وضعیت جوانان كم درآمد با سطح زندگي 
پايین و بد سرپرست را ساخته است، فیلم »خورشید« 

يكي از بهترين آثار اوست. 
منتقد هالیوود ريپورتر معتقد اس��ت: سكانس هاي اكشن 
فیلم مثل يك فیلم كلاسیك در ژانر »فرار از زندان« ساخته 
شده و خطر و هیجاني كه پس��ران هنگام حفر تونل تجربه 
مي كنند، براي مخاطب كاملًا ملموس اس��ت،  از س��ويي 

ديگر نیكولا باربر منتقد س��ینمايي »اين دي واير« پس از 
رونمايي از فیلم »خورشید« به كارگرداني مجید مجیدي 
كه يك شنبه براي اولین بار در جشنواره فیلم ونیز روي پرده 
رفت، در متني به تجلیل از ويژگي هاي اين فیلم سینمايي 
پرداخت. در متن يادداشت اين منتقد سینمايي به نماينده 

سینماي ايران در جشنواره ونیز مي خوانیم:
فیلم جديد مجید مجیدي با جمله اي آغاز مي شود كه فیلم 
را به 152میلیون كودك مجبور به كار تقديم مي كند. اين 
آماري مهم و تكان دهنده اس��ت، اما ضرورت��اً آدم را آماده 
1/5ساعت سرگرم ش��دن توس��ط اين فیلم نمي كند. در 
حقیقت، »خورش��ید« كاملًا هیجان انگیز است و روايتي 
ديكنزي دارد؛ فیلم يك رواي��ت اجتماعي و واقع گرايانه از 
كودكان فقیر در تهران را با ماجراي يك س��رقت جذاب و 
درامي درباره يك معلم مهربان تلفیق مي كند؛ معلمي كه 
اگر در يك فیلم دهه هشتادي امريكايي بود، نقشش را رابین 

ويلیامز بازي مي كرد!
»بچه هاي آس��مان« مجیدي نخس��تین فیلم ايراني 
بود كه در سال 1999 توانس��ت نامزد دريافت جايزه 
بهترين فیلم خارجي زبان اس��كار ش��ود. اين فیلم در 
نهايت به »زندگي زيباس��ت« س��اخته روبرتو بنیني 
اين جايزه را واگذار كرد. حالا »خورشید« كه چند ماه 
پیش جايزه بهترين فیلم جشنواره فیلم فجر تهران را 
از آن خود كرده است، مي تواند همان نوع جذابیت را 

داشته باشد. 
وي در ادامه مي نويسد: قهرمان داستان »خورشید« پسري 
12س��اله به نام علي با بازي روح الله زماني اس��ت كه با سه 
دوست خوبش در سطح شهر حركت مي كند. اين بازيگران 
جوان پس زمینه اي مشابه و به سختي شخصیت هاي شان، 
در دنی��اي واقعي دارن��د و با وج��ود اينكه بیش��تر انرژي 
خشماگین شان به چش��م مي آيد تا قابلیت هاي بازيگري 

آنها، اما به نظر مي رسد همین كاملًا كافي است.

مواضع ضدامريكايي مجيدي در ونيز 
و چند نكته

مجید مجیدي جزو معدود س��ینماگران ايراني اس��ت كه 
آثارش اگرچه اغلب به موضوع فقر اش��اره دارد اما به دلیل 
سمت و س��وي وطن پرس��تانه و نگاه متعهدانه به جامعه، 
هرگز آلوده سیاه نمايي نشده است. او فیلمسازي است كه 
صرفاً ب��راي مخاطب خارجي و جش��نواره هاي غربي فیلم 
نمي سازد اما اصالت، صداقت و نگاه انساني در آثار او آنقدر 
بالاست كه غربي ها نمي توانند آنها را ناديده بگیرند و البته 
عنصر جهانش��مول بودن در آثار او به اين معنا كه اگر چه 
جغرافیاي اثر ايران است اما مسئله و موضوع آثار او مختص 
يك جامعه خاص نیست، در تمايل جشنواره هاي غربي به 

او تاثیرگذار است. 
كاراكتر فیلم هاي او همواره اگرچه با فقر دست و پنجه نرم 
مي كنند اما همواره سربلند و عزتمند هستند و فقر از آنها 
افرادي زبون، بي عار و منفعل نساخته است. در واقع او فقر 
طبقه اي از جامعه را مستمس��ك و بستري براي بالا رفتن 
از پله هاي شهرت و ثروت نكرده و همین خلوص نیت از او 

فیلمسازي وطن پرست و قابل احترام ساخته است. 
مجیدي اي��ن روزها ب��ا فیلم »خورش��ید« در جش��نواره 
ونیز حضور دارد و س��خنان او در نشس��ت خبري اين فیلم 
بازتاب هاي مثبتي داشته اس��ت، با اين حال سمت و سوي 
سخنان او درباره نقش اثرگذار تحريم ها در مشكلات مردم 
ايران اگرچه به خصومت دولت امريكا علیه مردم ايران اشاره 
داشت اما براي مخاطب داخلي يك پیام ديگر هم داشت كه 
دولت فعلي هفت سال پیش مبتني بر فضاسازي روي آن به 
روي كار آمد. حسن روحاني در انتخابات سال 92 با گره زدن 
مسئله تحريم ها به مشكلات كشور كلید حل همه مشكلات 
كشور را در دست سیاست خارجي دانست و تا همین حالا 
نیز سیاس��ت هاي دولت بر همین پاش��نه چرخیده است و 
نتیجه اين ش��ده كه ديگر نه چرخ سانتريفیوژها مي چرخد 
و نه چرخ اقتصاد و زندگي مردم آنگونه كه او وعده داده بود 
در حال چرخیدن است. اينكه فیلمساز با سابقه و معتبر ما 
امريكا را مس��ئول درد و رنج مردم منطقه معرفي كرده و از 
اين كشور به عنوان بازيگري نامطلوب در منطقه و جهان ياد 
مي كند، موضعي دقیق است كه از زبان يك فیلمساز ايراني 
متعهد و وطن دوست غیر از اين انتظار نمي رود اما اي كاش 
مجیدي روي اين مسئله هم تأكید مي كرد كه تحريم ها به 
رغم فشارهايي كه بر مردم ايران تحمیل كرده در عزم و اراده 
ملت ما براي ايستادن روي پاي خود و حل مشكلات داخلي 
بدون كمك امريكا و دولت ه��اي غربي خللی ايجاد نكرده و 
مشكلات كشور مي تواند با عزم جدي جوانان ايراني از درون 
و متكي بر توانمندي ها و ظرفیت هاي داخل كشور حل شود. 
يادمان نرفته كه مجیدي جزو امضاكنندگان نامه يا كمپین 
پنج فیلمساز به درخواست وزارت خارجه با شعار »هر توافقي 
بهتر از عدم توافق اس��ت« بود كه حدود يك س��ال پیش از 

امضاي برجام رسانه اي شد. 
اين شعار به بار نشست و برجام امضا شد و رهبر انقلاب از آن 
به عنوان خسارت محض ياد كردند. اي كاش مجید مجیدي 
همانطور ك��ه در آثارش لباس ع��زت بر ت��ن كاراكترهاي 
ايراني مي پوش��اند، در عالم واقع نیز قدري هوش��مندانه تر 
موضع بگیرد تا بار ديگر دوگانه تحريم با حل مشكلات رقم 
نخورد و سیاست ورزي دولتمردان ما به سمت درون زايي و 
درون نگري پیش برود، با اين حال همین كه مجیدي در يك 
جشنواره غربي معتبر انگشت اتهام را به سمت دولت متكبر 

و متفرعن امريكا مي گیرد، خودش كم چیزي نیست.

     محمد صادقي
موس�يقي پرمصرف ترين كالاي هنري اس�ت 
كه با وجود اينكه تقريباً هم�ه جامعه به انحاي 
مختلف ج�زو مصرف كنن�دگان آن هس�تند، 
ام�ا ب�راي نق�د فن�ي آن و همچني�ن آموزش 
گوش مردم براي ش�نيدن موس�يقي درست و 
تش�خيص آثار س�طحي و ضعي�ف از توليدات 
فاخر هنوز برنامه ه�اي زيادي در صداوس�يما 
توليد نش�ده اس�ت. »كافه هنر« رادي�و ايران 
يكي از معدود برنامه هايي اس�ت كه به ش�كل 
حرفه اي و تخصصي به نقد موسيقي مي پردازد. 
تهیه كنندگي اين برنامه به صورت يك هفته درمیان 
با زهره سربازي و زهرا صالحي بوده و شهاب شهرزاد 
به طور ثابت كارشناس- مجري اين برنامه است. اين 
تیم كاري در گفت وگو با »جوان« از كافه هنر و لزوم 

نقد فني موسیقي گفته اند. 
   به دنبال ارتقاي سواد عمومي موسيقي 

شهاب ش��هرزاد از مجريان موفقي اس��ت كه سال 
گذشته در چهاردهمین جشنواره بین المللي راديو به 
عنوان بهترين كارشناس- مجري معرفي شد. شهرزاد 
كه علاوه بر اج��را، تجربه خوانندگي، ترانه س��رايي 
و نويسندگي نیز دارد، معتقد اس��ت: برنامه »كافه 
هنر« تلاش مي كند نگاه انتقادي ما را به آثار هنري 
در زمینه هاي مختلف حوزه ادبیات، سینما، تئاتر و 
موسیقي تقويت كند. در اين برنامه روزهاي سه شنبه، 
نقد موسیقي به نام »نقدآهنگ« را داريم كه در آن 
يك اثر موس��یقي با حضور منتقدان و كارشناسان 
مورد نقد و بررس��ي قرار مي گیرد. كارشناس��ان ما 
شامل يك آهنگس��از و معلم آواز هستند كه درباره 
ويژگي هاي ص��داي خواننده و كیفیت موس��یقي 
صحبت مي كنند، همچنین يك كارشناس تركیب و 

نهايي سازي آهنگ در برنامه حضور دارد. 
وي مي افزايد: اين برنامه براي اولین بار در راديو به نقد 
تخصصي و ويژگي هاي فني يك موسیقي و اثر هنري 
مي پردازد و فرصتي است كه آثار هنري را از جنبه هاي 
مختلف، حتي جنبه هايي كه خودمان دوست نداريم، 
بس��نجیم. بارها پیش آمده كه شنوندگان ما يك اثر 
هنري و موسیقي را دوست داشته باشند ولي بعد از 
اينكه نقد را شنیده اند، نگاه نقادانه  شان موجب شده 
فكر كنند مي توانند انتخاب هاي بهتري نیز داش��ته 
باشند. خوشبختانه اين تعامل در حوزه هاي مختلف 
موسیقي ش��كل گرفته و امیدواريم در نقد فیلم هم 
بتوانیم به اين مختصات نزديك ش��ويم. ش��هرزاد با 
اش��اره به اهمیت پرداختن به نقد در حوزه موسیقي 

ادامه مي ده��د: »پرداختن به بحث موس��یقي، يك 
وظیفه براي برنامه اي چالشي- فرهنگي است كه قرار 
است در برابر هنرمندان و رخدادهاي فرهنگي- هنري 
آيینگي كند. مس��ئله اي كه وجود دارد اين است كه 
ما س��ال ها با يك خلأ فرهنگي روب��ه رو بوده ايم، آثار 
هنري، چه از رس��انه و چه از رهگ��ذر زيرزمیني و... 
منتشر مي شد ولي ما بستري براي نقد اين آثار فراهم 
نكرديم، بعدها از فرزندانمان گلايه كرديم كه چرا آثار 
سخیف و سطح پايین گوش مي دهید! به نظرم ما حق 
اين گلايه را هم نداشتیم چراكه هرگز فرصتي براي 

نقد ايجاد نكرديم. 
وي يادآور شد: هدف ما در كافه هنر همواره اين بوده 
كه نقد آثار فرهنگي و هنري را از همان س��ال هاي 
اول دبستان شروع كنیم و بچه ها بتوانند يك فیلم 
را با نگاه انتقادي ببینند، نقايص آن را بررسي كنند، 
محتوا را بسنجند و باورهايشان را در ارزيابي ها دخالت 
دهند. همین باعث افتخار است و خوشحالم در راديو 
ايران اين فرصت فراهم شد. روزهاي سه شنبه در كافه 
هنر تلاش مي كنیم ترانه ها را از نظر درست نويسي، 
درس��ت گويي و قواعد فارس��ي هم بررسي كنیم، 
همچنین تلاش ش��د نظارت زباني را در انتشار آثار 
فرهنگي و هنري دخالت دهیم و تأكید كنیم در ترانه 
از واژه هاي فارسي استفاده شود. متأسفانه در حال 
حاضر حساسیت هاي زباني در ش��وراهاي نظارتي 
ديده نمي شود و اين احساس وظیفه باعث شد برنامه 

كافه هنر به سمت نقد آثار هنري برود. 
ش��هرزاد درب��اره بازخوردهاي اي��ن برنامه گفت: 
جوانان و هنرجوهايي كه در زمینه  موسیقي تعلیم 
مي بینند، از شنوندگان اصلي ما هستند، همچنین 
نظرات مخاطب��ان ما در اينس��تاگرام مبني بر اين 
است كه اين برنامه به ارتقاي سطح سواد عمومي 
موسیقي در جامعه كمك كرده است. حدود دو سال 
است اين كار را آغاز كرده ايم و اگر اين روند با حضور 
هنرمندان و منتقدان ج��دي اين عرصه ادامه پیدا 
كند، حتماً اين برنامه مي تواند جرياني براي رسیدن 

به مختصات سلامت در موسیقي شكل بدهد. 
    منطقي و بدون تعارف

مهدي كريمي، كارش��ناس تركیب و نهايي سازي 
موسیقي و كارشناس ثابت سه شنبه هاي كافه هنر 
است. كريمي معتقد است: بس��یاري از مخاطبان 
موس��یقي  را به صورت تخصصي دنبال نمي كنند، 
براي همین اس��ت ك��ه انتظاراتش��ان از آهنگ ها 
پايین مي آيد. همچنین وقتي با دقت بیشتري اين 
آهنگ ها بررسي مي شود، علاوه بر مردم، سازندگان 
و عوامل موسیقي نیز به نقاطي كه باعث موفقیت آن 
آهنگ شده، توجه مي كنند و اگر نكته اي باشد، ديگر 
كسي به سمتش نمي رود. اين موضوع خلئي است 
كه وقتي در رس��انه به آن پرداخته مي شود، بسیار 
مفید اس��ت. ما تلاش مي كنیم منطقي، درست و 
بدون تعارف و در نظر گرفتن كس��ي ك��ه آن كار را 

تولید كرده، درباره اثر صحبت كنیم. 
زهره س��ربازي يكي از دو تهیه كننده »كافه هنر« 
با اشاره به تنوع در بازار موسیقي اين روزها يادآور 
ش��د: اين روزها بازار موسیقي بس��یار داغ است و 
معمولاً موسیقي ها بسیار آسان تر از گذشته مجوز 
مي گیرند. از س��وي ديگر، راديو ايران، پايگاه زبان 
و ادبیات فارسي است و كارشناسان به اين نتیجه 
رس��یده اند ترانه ها از نظر ادبي مش��كلات زيادي 
دارند. يك��ي از اهداف م��ا در اين برنام��ه، ارتقاي 
سلیقه موسیقي مخاطبان است، براي همین اتاق 
فكر تش��كیل و برنامه اي از كافه هنر را در روزهاي 
سه ش��نبه به موضوع موس��یقي و ترانه اختصاص 

داديم. 
   گلي كه به مرور شكوفا مي شود

محبوب��ه احمدي زاده، نويس��نده و مس��ئول بخش 
ارتباطات »كافه هنر« است. او يكي از اعضاي اصلي 
كافه هنر بوده كه از ابتداي ش��روع اي��ن برنامه با آن 
همراه اس��ت. او مي گويد: كافه هنر پنج س��ال است 
كه روي آنتن اس��ت و ش��روع آن با تهیه كنندگي و 
طراحي ريحانه يزدان دوس��ت بود. پس از يك سال، 
تحولي اساس��ي در اين برنامه ايجاد شد، در واقع اين 
برنامه همانند گلي بود كه به مرور به شكوفايي رسید؛ 
گوينده ها، اجراهاي مختلف و موضوعات گوناگوني 
را پشت سر گذاش��ت. آرش احمدي، مهرناز فقیهي، 
نويد نوروزي و... از مجريان اين برنامه بودند. بعد از آن 
شهاب شهرزاد به عنوان كارشناس مجري به برنامه 
آمد، تحول اساس��ي در برنامه ايجاد شد و اجراي آن 
به شكلي ش��د كه امروز مي بینید. به گفته وي جدا 
از اتفاقات فرهنگي و هن��ري روز كه رخ مي دهد و در 
برنامه به آن اشاره مي ش��ود، هر روز كافه هنر به يك 
موضوع اختصاص دارد. سه شنبه ها هم مانند امروز، 
برنامه نقدآهنگ را داريم. من چون در بخش ارتباطات 
نیز هس��تم مي دانم نقدآهنگ طرفداران بس��یاري 
دارد، از تحصیلكرده ها تا مردم عادي، همه ش��نونده 
اين برنامه و پیگیر آن هس��تند، به طوري كه گاهي 
صحبت هايي مي كنند از اينكه مخاطبان به اين شكل، 
موشكافانه برنامه را دنبال مي كنند، متعجب مي شويم. 
دغدغه اكثر آنها هم زبان فارسي در ترانه است. كافه 
هنر عنوان يكي از برنامه هاي پرطرفدار عصرگاهي 
راديو ايران است كه شنبه تا چهارشنبه ساعت16 تا 
16:40 روي آنتن مي رود. هر روز اين برنامه به يك 
موضوع فرهنگي و هنري همچون س��ینما، تئاتر، 
كتاب و... اختصاص دارد و سه شنبه هاي آن به بحث 

موسیقي و ترانه مي پردازد.

    خبر

    فيلم

امام زين العابدين)ع(:

ب�ار خداي�ا! از فض�ل خ�ود، م�را 
داراي�یِ پ�اك ف�راوان و سرش�ار 
 ك�ه ب�ه سركش�ی  ام وا ن�دارد و 
داد و ستدى بالنده و بركت  خيز كه 

غافلم نگرداندَ، روزى كن. 

بحارالأن�وار: ج ۹۴، ص 1۳۳، ح 1۹، 
نقلًا عن  الكتاب العتيق الغروي

    فرزين ماندگار
اعلام برگزاري آيين�ي با عنوان تجلي�ل از افتخارآفرينان 
س�ينماي ايران در جش�نواره هاي خارجي نشان مي دهد 
متولي�ان س�ازمان س�ينمايي همچن�ان درك درس�ت و 
دقيقي از تفاوت جايزه جش�نواره س�ينمايي ب�ا تورنمنت 
ورزش�ي ندارن�د و همين فه�م ناقص اس�ت ك�ه منجر به 
انحراف س�ينماي اي�ران در چند دهه اخير ش�ده اس�ت. 
جشنواره هاي سینمايي در سراس��ر دنیا با رويكردهاي متفاوت و 
بعضاً متناقض و متضاد با يكديگر برگزار مي شوند و هر كدام ممكن 
است سمت و س��وي خاص و منحصر به فردي داشته باشند كه با 
جشنواره هاي ديگر كاملًا متفاوت باشد، براي مثال جشنواره فیلم 
برلین در چند دوره اخیر به صراحت اعلام كرده رويكردهاي سیاسي 
را نصب العین قرار مي دهد و از اينكه اين جش��نواره انگ سیاسي 
بخورد ابايي ندارد يا آكادمي اسكار در يك دوره جايزه اش را از درون 
كاخ سفید و توسط همسر رئیس جمهور امريكا اعلام و اعطا مي كند 
آن هم به فیلمي كه در ژانر سیاس��ي و درباره ايران س��اخته شده 
است)آرگو(. اين البته به اين معني نیست كه قاطبه جشنواره هاي 
جهاني عنصر هنري را ملاك قرار نمي دهند اما نمونه هاي زيادي 
وجود دارد كه نشان مي دهد جشنواره هاي سینمايي مي توانند بنا 

به سلايق و تمايلات خاص به آثار جايزه بدهند. 
وقتي مي گويیم دوستان سازمان سینمايي و جشنواره فجر جايزه 
جشنواره سینمايي را با كاپ تورنمنت ورزشي اشتباه گرفته اند، يعني 
به تفاوت هاي اين دو دقت نكرده و قصد همسان سازي اين را با آن 
دارند. اصلاً جايزه جشنواره خارجي معیار درستي براي افتخارآفريني 

ملي است؟ پاسخ قطعاً منفي است. رقابت در جشنواره هاي هنري 
با رقابت ورزشي تفاوت دارد. سنجش برتري يك اثر هنري بر اثري 
ديگر مي تواند از يك دوره به دوره اي ديگر متفاوت باشد. چه بسیار 
آثاري كه در دوره اي خاص با سلطه متغیرهاي مختلف در يك رويداد 
هنري جاي��زه گرفته اند و در دوره اي ديگر همان آثار به فراموش��ي 
سپرده شده اند و برعكس آثاري كه در دوره اي و در رويدادي هنري 
مورد بي اعتنايي واقع شده اند و چند دهه بعد منتقدان به ارزش هاي 
هنري آن پي برده اند. اينها نش��ان مي دهد كه جايزه جشنواره هاي 
هنري را نمي توان ضرورتاً به عنوان پرچمي براي افتخارآفريني ملي 
قلمداد كرد و هر فردي را كه در جشنواره اي خارجي جايزه گرفت 
به عنوان هنرمندي ملي محس��وب كرد و در داخل به او جايزه داد. 
اگر دبیر جشنواره فجر اين موضوع بديهي را نمي داند، بايد به حال 
اين سینما گريست. جشنواره اي شدن بخش عمده اي از سینماي 
ايران در چند دهه اخیر از غلبه اين نگاه سطحي مديران سینمايي در 

دوره هاي مختلف حكايت دارد. 

درك سطحي دبير جشنواره فجر از جايزه سينمايي
وقتي جشنواره فجر جايزه سينمايي را با كاپ تورنمنت ورزشي اشتباه مي گيرد!

   سيدمرتضي ذاكر
پوستر جايزه »نشان رس�ول« همزمان با س�الروز تولد رسول 
ملاقلي پور فيلمساز شاخص سينماي دفاع مقدس رونمايي شد. 
به گزارش »جوان« به نقل از ستاد اطلاع رساني شانزدهمین جشنواره 
بین المللي فیلم مقاومت، روز گذش��ته همزمان با شصت و پنجمین 
سالروز تولد زنده ياد رسول ملاقلي پور، يكي از چهره هاي شاخص و 
تاثیرگذار سینماي دفاع مقدس، پوس��تر جايزه »نشان رسول« كه 
امسال در حاشیه شانزدهمین جشنواره بین المللي مقاومت برگزار 
مي شود، رونمايي شد. پرويز فارسیجاني دبیر جايزه »نشان رسول« 
در اين باره گفت: »نشان رسول« اداي احترام به سینماگري است كه 
خلاقیت، جس��ارت و نوآوري از ويژگي هاي كارنامه اوست. در آيین 
افتتاحیه ش��انزدهمین جش��نواره بین المللي فیلم مقاومت كه 31 
شهريورماه برگزار مي شود، اين نشان به يك سینماگر اهدا خواهد شد. 
امروز )ديروز( و در سالروز تولد اين كارگردان از پوستر»نشان رسول« 
رونمايی شد، طراح اين پوستر محمدرضا رسولي است. وي ادامه داد: 

امیدوارم »نشان رسول« به يك رويداد و جايزه تاثیرگذار در سینماي 
ايران تبديل شود؛ جايزه اي كه به سینماگران جوان و نوجوان در حوزه 

سینماي دفاع مقدس و انقلاب اسلامي انگیزه حركت بدهد. 
اگرچه نامگذاري بخشي از جشنواره مقاومت به نام مرحوم رسول 
ملاقلي پور در قالب اهداي نشان رسول به فیلمسازان جوان امري 
پسنديده و قابل احترام است اما اين فیلمساز فقید در روزهاي پاياني 
عمرش گلايه زيادي از برخي كج سلیقگي ها و تفاسیر غلط منتقدان 
در مورد آثارش و نیز بي مهري مسئولان فرهنگي- هنري داشت. 
وي در نامه  مشهوري تحت  عنوان »خداحافظ سینما« كه سال83 
در رسانه ها منتشر شد، مي نويسد: »چه حاصل از اينكه كي بودم و 
چه  كردم؟ منتي هم نیست و صد البته كه طلبكار هم نیستم، حرف 
من بماند با تاريخ. هر چه ساختم و نوشتم آنها فكر كردند، منظورم 
مسئله ديگري است، مثلًا در دوراني كه فیلم هاي »سفر به چزابه«، 
»نسل سوخته« و... را ساختم، بسیاري از اين فیلم هاي من را برخي 
منتقدان بي سواد به مسخره گرفتند ولي الان نقد همان آدم ها را در 
رابطه با »میم مثل مادر« مي خوانم و مي بینم از آن فیلم هاي قبلي ام 
همچون »نسل سوخته« و »هیوا« به عنون آثاري زيبا و شاعرانه ياد 
مي كنند، در حالي كه اين فیلم ها را در زمان اكران قبول نداشتند. او 
در آخرين مصاحبه هايش مي گفت: »من همان آدم گذشته هستم، 
اما محتاط  تر شده ام. يك واقعیت اين است كه ملاقلي پور در سینما 
سركوب ش��د، نه از جانب ممیزي ارشاد بلكه متأس��فانه از جانب 
منتقدان بي سواد اين اتفاق افتاد؛ وقتي منتقدان بي سواد مواردي را 
به فیلم نسبت دادند كه طبیعتاً مسئولان فرهنگي نسبت به كارهاي 

من حساسیت پیدا كردند.«

پوستر »نشان رسول« در زادروز ملاقلي پور رونمايي شد
اداي احترام به سينماگري كه خلاقيت و جسارت از ويژگي هاي او بود

شهرزاد: هدف ما در كافه هنر 
اين بوده كه نقد آثار را از همان 
س��ال هاي اول دبستان شروع 
كني��م و بچه ه��ا بتوانن��د يك 
فيلم را با نگاه انتقادي ببينند

 بهروز شعيبي 
فيلم زندگي »امام موسي صدر« را مي سازد

ك�رده  اع�لام  كش�ورمان  س�ينماي  كارگ�ردان  ش�عيبي  به�روز 
اس�ت زندگ�ي »ام�ام موس�ي ص�در« را مس�تند س�ينمايي مي كن�د. 
بهروز ش��عیبي كارگردان، فیلمنامه نويس و بازيگر سینما و تلويزيون در برنامه 

»كتاب باز« از ساخت مستند سینمايي در خصوص امام موسي صدر خبر داد. 
وي با معرفي كتاب »هفت روايت خصوصي« به نويسندگي حبیبه جعفريان كه 
به زندگي امام موسي صدر مي پردازد، گفت: به زودي قصد دارم مستند سینمايي 

در خصوص امام موسي صدر بسازم. 
شعیبي در گفت وگو با سروش صحت در برنامه كتاب باز عنوان كرد: امام موسي 
صدر يك عالم بزرگ ايراني است كه نقطه مهمي در تاريخ لبنان به وجود آورده و به 
عنوان شخص ايراني بسیار برايمان قابل افتخار است. اين كارگردان سینما در ادامه 
با اشاره به ساخت مستند سینمايي »امام موسي صدر« عنوان كرد: كار تحقیقات 
خود را در خصوص اين شخصیت مهم تاريخي آغاز كردم و امیدوارم به زودي بتوانم 

مستند سینمايي خود را با موضوع امام موسي صدر شروع كنم.

جواد محرمي     یادداشت


